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In de Commissie voor Buitenlands Beleid, Europese Aangelegenheden, Internationale 

Samenwerking en Toerisme werd op 20 april 2021 het jaarverslag 2020 ‘Blijven 

bouwen’ van het Vlaams Vredesinstituut besproken. Directeur Nils Duquet van het 

VVI verschafte toelichting bij het jaarverslag. Hij maakte daarbij gebruik van een 

presentatie die beschikbaar is op de dossierpagina op www.vlaamsparlement.be. 

 

(De vergadering werd als videoconferentie georganiseerd.) 

I. Toelichting door Nils Duquet, directeur Vlaams 

Vredesinstituut 

Nils Duquet, directeur Vlaams Vredesinstituut, zal een overzicht geven van de acti-

viteiten van het Vlaams Vredesinstituut over het afgelopen jaar en van de plannen 

van het instituut voor de komende maanden en jaren. Bij veel van die op stapel 

staande zaken zal er met deze commissie kunnen worden samengewerkt. Het 

thema van het jaarverslag 2020 is ‘Blijven bouwen’. In een jaar dat verre van 

evident was, krijgt deze boodschap een bijzondere betekenis. Het instituut heeft 

gedurende die tijd zoveel mogelijk geïnvesteerd in onderzoek en werking, kwestie 

van in 2021 er weer tegenaan te kunnen gaan in een ondertussen hopelijk (zo 

goed als) covidvrije wereld.  

 

De spreker zal achtereenvolgens uitleggen wie en wat het vredesinstituut is, wat 

het precies doet en waarom 2020 een overgangsjaar was voor het instituut (slide 

2). Daarna zoomt hij nader in op het onderzoek en het advies dat in 2020 werd 

gegeven, en op de voorlichtingsactiviteiten die dat jaar hebben plaatsgevonden. 

En ten slotte zal hij nog vooruitblikken op 2021 en de periode daarna. 

1. Het Vlaams Vredesinstituut in een notendop 

Het Vlaams Vredesinstituut is in 2004 bij decreet opgericht en is in 2006 operationeel 

geworden (slide 3). Men hoopt dit vijftienjarig bestaan ergens in het najaar fysiek 

te kunnen vieren. Het oprichtingsdecreet omvat vier belangrijke opdrachten voor 

het VVI:  

1° vredesonderzoek doen rond verschillende thema’s;  

2° adviezen geven aan de betrokken beleidsactoren en praktijkmensen;  

3° voorlichting geven;  

4° een documentatierol vervullen.  

 

De resultaten, gegevens en bevindingen worden met andere woorden zo ruim mogelijk 

verspreid in verschillende geledingen van de samenleving, en dit zowel in Vlaanderen 

als daarbuiten.  

 

Het onderzoek van het VVI spitst zich toe op twee domeinen. Het gaat daarbij ener-

zijds over wapens, vrede en geweld en anderzijds over conflict, vrede en samenleving. 

Bij het eerste focust men op alles dat te maken heeft met wapenhandel, wapen-

bezit en wapengebruik. Bij het tweede wordt ingezoomd op spanningen en conflicten 

in de samenleving, die eventueel kunnen uitmonden in gewelddadig radicalisme.  

 

Deze twee onderzoeksdomeinen worden bestreken door een klein maar veelzijdig 

team. Naast hemzelf gaat het over vier vaste onderzoekers (twee per domein), 

een communicatieverantwoordelijke en een office manager. Op basis van externe 

projectfinanciering heeft men de onderzoekscapaciteit de laatste jaren wel kunnen 

opdrijven. In 2020 waren er zo twee bijkomende onderzoekers beschikbaar via 

Europees projectgeld (slide 4).  

 

In het oprichtingsdecreet is vastgelegd dat het VVI jaarlijks, vóór 1 oktober, een 

verslag indient bij het Vlaams Parlement. Men probeert dit zo vroeg mogelijk te 
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doen, zodat men geen jaar hoeft te wachten om terug te blikken en kort op de bal 

kan blijven spelen en vooruit kan gaan. Dat is ook het geval voor het jaar 2020.  

 

Sinds enkele jaren is dit verslag ook geen droog overzicht meer van de werkzaam-

heden van het voorbije jaar. Veel van die zaken zijn dan immers al verschenen in 

rapporten, publicaties, adviezen en dergelijke meer. Daarom krijgt het jaarverslag 

nu de vorm van een vlot leesbaar document dat een overzicht geeft van de activi-

teiten van het VVI en dat inzicht geeft in de zaken waar het instituut momenteel 

mee bezig is en waar het naartoe wil. Het voorliggende jaarverslag over 2020 is 

hiervan een goed voorbeeld.  

2. 2020 als overgangsjaar 

Doordat er een aantal belangrijke veranderingen waren in de werking van het in-

stituut vormde 2020 een overgangsjaar (slide 6). Ten eerste was er de goedkeuring 

van een nieuw vijfjarig strategisch plan (2020-2024) over de richting die men uit 

wil met het onderzoek en de voorlichting en de adviezen. Verder werd in 2020 een 

nieuwe raad van bestuur aangesteld, die binnen de instelling verantwoordelijk is 

voor het uitzetten van de strategische lijnen, voor de goedkeuring van de jaar-

werkplannen en de jaarverslagen. 

 

Het nieuwe strategisch plan bevat een aantal nieuwe accenten, maar de kern van 

de activiteiten van het VVI blijft behouden: via gedegen onderzoek en gedragen 

advies een bijdrage leveren tot een meer vredevolle en geweldloze samenleving. 

De vernieuwde raad van bestuur heeft ook een nieuwe voorzitter: Jan Peumans. 

Na het vertrek van de directeur van het instituut begin 2020 werd aan de spreker 

gevraagd om ad interim de functie van directeur waar te nemen. Begin 2021 

volgde, na een selectieprocedure, dan zijn formele benoeming tot directeur door 

het Vlaams Parlement. Nils Duquet spreekt in dat verband zijn dank uit voor het 

vertrouwen.  

 

Ook de wetenschappelijke raad van het VVI werd vernieuwd. Deze is verantwoorde-

lijk voor de evaluatie van het werk van het instituut en gaat dus na of het onderzoek 

voldoet aan de vigerende wetenschappelijke standaarden en of de kwaliteitslat 

hoog genoeg ligt.  

 

Bovenop deze al niet geringe veranderingen kwam in maart 2020 ook nog eens de 

coronacrisis die een zware impact had op de dagdagelijkse werking van het insti-

tuut. Zowat iedereen werkt nu continu van thuis uit. Zeker voor een kleine en 

hechte instelling als het VVI was dit niet vanzelfsprekend. Dit had ook gevolgen 

voor de voorlichtingsactiviteiten. Verschillende geplande activiteiten moesten ge-

annuleerd of verplaatst worden. Maar finaal heeft het instituut zich goed aangepast 

aan de nieuwe context. De continuïteit van de werking van het VVI werd verzekerd 

en er werd geïnvesteerd in onderzoek. Vandaar het jaarthema Blijven bouwen, ook 

aan het instituut, zelfs in omstandigheden waarin dit verre van evident is.  

3. Onderzoek en advies in 2020 

Nils Duquet licht daarna de onderzoeksactiviteiten van 2020 kort toe.  

3.1. Onderzoek en advies over wapens 

Ook dit jaar focuste het VVI op buitenlandse wapenhandel in Vlaanderen (slide 7). 

Er kwam een onderzoeksrapport en een advies over de verbetering van de controle 

op de invoer van vuurwapens en munitie. Het rapport in kwestie werd reeds toe-

gelicht in deze commissie op 12 mei 2020 (Parl.St. Vl.Parl. 2019-20, nr. 53/3). 

Vanuit de commissie kwam de vraag om een onderzoek te doen naar de doorvoer 

van militair materieel. Dat onderzoek heeft het VVI in 2020 aangevat. Daarnaast 
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blijft men natuurlijk ook de relevante internationale ontwikkelingen opvolgen. On-

der andere inzake het Europees Defensiefonds en de nieuwe Europese verordening 

over ‘dual use’ die allicht ook impact zal hebben op Vlaanderen dat een niet on-

aanzienlijke dualuse-industrie heeft.  

 

Daarnaast is het VVI in 2020 ook betrokken geweest in een aantal Europese pro-

jecten. Zoals vermeld heeft dit geleid tot een uitbreiding van de onderzoekscapaciteit 

van het instituut met twee extra onderzoekers. De projecten in kwestie zijn het 

Project DIVERT en het Project TARGET. Bij deze twee door de Europese Commissie 

gefinancierde projecten treedt het Vredesinstituut op als coördinator van een inter-

nationaal partnerschap van onderzoeksorganisaties, internationale organisaties en 

zelfs ordehandhavingsdiensten zoals Europol en de Belgische politie. Het instituut 

probeert op die manier een leidende rol te nemen in het onderzoek naar alles wat 

te maken heeft met vuurwapens en illegale wapentrafiek en wapengeweld. Project 

DIVERT werd in 2020 afgewerkt. De resultaten daarvan zullen de komende weken 

en maanden met deze commissie en met de rest van Europa gedeeld worden. Het 

gaat dan meer bepaald over de vraag hoe ervoor gezorgd kan worden dat wapens 

die in het legale circuit zitten zo weinig mogelijk kunnen worden afgewend naar 

het illegale circuit. Project TARGET over wapengeweld in Europa is een groot inter-

nationaal vergelijkend onderzoek naar vuurwapengeweld over heel Europa heen, 

met extra aandacht voor wat er hier in onze samenleving gebeurt en hoe dat samen-

hangt met de illegale wapenhandel. Op die manier speelt het VVI een voortrekkersrol 

in Europa voor het verbeteren van het zicht op geweld, en dan meer bepaald wapen-

geweld, in onze samenleving. 

3.2. Onderzoek en advies over conflicten 

Inzake het conflictonderzoek ging in 2020 de aandacht van het VVI vooral uit naar 

de evaluatie van het Vlaamse beleid inzake radicalisering en polarisering. Het in-

stituut heeft in dat verband immers twee vragen gekregen (slide 8). De Commissie 

voor de bestrijding van gewelddadige radicalisering van dit parlement vroeg om 

het Vlaamse beleid ter ondersteuning van de lokale aanpak te evalueren. En het 

Agentschap Binnenlands Bestuur stelde de vraag naar een meer algemene evaluatie 

van het volledige Vlaamse actieplan ter preventie van gewelddadige radicalisering 

en polarisering. Dit met het oog op een actualisering van het plan tijdens deze 

legislatuur. Het instituut heeft dienovereenkomstig dan ook heel wat aandacht be-

steed aan de problematiek van radicalisering en polarisering.  

 

Daarnaast werd ook verder gefocust op thema’s waar het instituut al langer over 

werkt, om ervoor te zorgen dat bevindingen van eerder onderzoek ook in 2020 

opnieuw bij het juiste publiek terechtkwamen. Zo werd er toelichting gegeven bij 

het VVI-onderzoek over controverse en spanningen in de klas. De neerslag daarvan 

kwam overigens ook in een boek terecht. Daarnaast werd samen met de VRT een 

project opgestart om een Edubox over polarisering te maken. Ook het Hannah 

Arendt Instituut werkt hieraan mee. Dit lijkt een uitstekende manier te zijn om de 

resultaten van het onderzoek van het VVI ingang te laten vinden bij een zo breed 

mogelijk publiek.  

 

De goedkeuring van het nieuwe strategisch plan zorgde in 2020 meteen ook voor 

een nieuwe invulling van het onderzoeksdomein rond conflict. Na de voorbereiding 

van de opstart in 2020 zal hieraan in 2021 volop verder gewerkt worden.  

4. Voorlichting in 2020 

Ten gevolge van de coronapandemie en de beperkende maatregelen die in dat ver-

band genomen werden, dienden de fysieke evenementen geannuleerd te worden 

(slide 9). Zo kon de voorstelling van het jaarverslag 2019 niet doorgaan, evenmin 

als de traditionele Elfnovemberlezing. Hetzelfde geldt voor diverse presentaties van 
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eigen onderzoeksresultaten die gepland stonden, evenals gedachtewisselingen 

over vredesthema’s. Sommige zaken zijn uitgesteld, ander zijn geannuleerd.  

 

Daar is echter ook wel een positieve evolutie uit voortgekomen. In 2020 heeft het 

VVI immers zijn eerste webinars georganiseerd. Deze sprong naar eigen digitale 

voorlichtingsactiviteiten is succesvol geweest. De toelichting van de evaluatie van 

het Vlaams Actieplan Radicalisering heeft op die manier plaatsgevonden evenals 

een zestal digitale expertenmeetings over illegale vuurwapenhandel. In 2021 wordt 

dit dan ook zeker voortgezet.  

 

Ondanks de bijzondere omstandigheden heeft het instituut zo toch met presentaties 

en bijdragen actief deelgenomen aan 24 voorlichtingsactiviteiten. Het waren vrijwel 

allemaal digitale activiteiten, die een breed gamma aan specifieke thema’s bestreken 

en gericht waren op verschillende doelpublieken. Er waren tussenkomsten in parle-

mentaire commissies, gastlessen aan universiteiten, meer vulgariserende lezingen 

voor breed publiek en expertenmeetings. Zo kon het VVI zijn over de jaren heen 

opgebouwde expertise verder laten doorstromen naar actoren – in de politiek of in 

de praktijk – die daar nood aan hebben.  

5. Plannen voor 2021 

5.1. Onderzoek inzake wapens 

Nils Duquet sluit zijn uiteenzetting af met een overzicht van de plannen van het 

VVI voor 2021 (slide 10). Inzake het onderzoek met betrekking tot wapens is er in 

de eerste plaats het op vraag van het parlement opgestarte onderzoekswerk over 

de doorvoer van militair materieel. Men zal dit jaar nog met resultaten komen die 

opheldering zouden moeten verschaffen bij de spectaculaire daling van de doorvoer-

cijfers. Ook de internationale vergelijking van de aanpak die andere landen hanteren 

voor de doorvoerproblematiek zou dit jaar afgerond moeten worden. Daar zal allicht 

lering uit getrokken kunnen worden.  

 

In 2020 werden ook een aantal projecten rond massavernietigingswapens en dualuse-

exportcontrole opgestart. In 2021 zal hier volop aan verder gewerkt worden. Het 

gaat dan onder andere over een studie naar de chemische en biologische dualuse-

industrie in Vlaanderen en de controle op de handelsstromen vanuit die industrie. 

De behoorlijk omvangrijke Vlaamse chemische industrie brengt heel wat producten 

voort waaraan potentieel ook risico’s verbonden zijn. Het VVI brengt daarom in 

kaart hoe de controle daarop precies werkt en hoe een en ander eventueel nog 

beter kan.  

 

Daarnaast werd ook een project opgestart over de internationale context inzake 

nucleaire ontwapening. Daaromtrent is de afgelopen jaren immers heel veel ver-

anderd, onder andere met het nieuwe verbodsverdrag op nucleaire wapens. Ook 

enkele ontwikkelingen op het vlak van de NAVO spelen hierin mee, aangezien er 

hierdoor vragen gesteld kunnen worden over de beschikbare opties die er zijn voor 

België en voor Vlaanderen en Vlaamse actoren (bedrijven of financiële instellingen). 

Deze kunnen zich de vraag stellen hoe er moet worden omgegaan met de nieuwe 

context van de nucleaire ontwapening. De studie in kwestie loopt volop en wordt 

dit jaar afgerond.  

 

De resultaten van deze beide studies zal het Vlaams Vredesinstituut graag voor-

stellen aan deze commissie.  

 

Op basis van het Europese Project DIVERT worden er daarnaast ook specifieke 

adviezen voorbereid over de wijze waarop het controlesysteem op vuurwapens nog 

zoveel mogelijk kan worden versterkt, om afwending naar het illegale circuit zoveel 

mogelijk te vermijden.  
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Dat zijn slechts enkele van de belangrijkste lijnen waar het VVI mee bezig is. De 

spreker wil nog eens extra de aandacht vestigen op een project over de nieuwe 

internationale ontwikkelingen. Een aantal van die ontwikkelingen hebben duidelijk 

een impact op de Vlaamse defensiegerelateerde industrie. Er komen met name 

nieuwe spelers bij, en er worden bestaande spelers op andere vlakken betrokken 

in het internationale circuit. Die internationale ontwikkeling heeft dus wel degelijk 

haar gevolgen op de Vlaamse defensie-industrie en dus mogelijk ook op de controle 

op het eindgebruik. Het VVI volgt de activiteiten en discussies die hierover in deze 

commissie gevoerd worden, van nabij op. De spreker refereert daarbij aan de dis-

cussie die hier in maart 2021 plaatsvond over het eindgebruik van Vlaamse onder-

delen en de mate waarin men daar greep op kon houden (Vragen om uitleg Vl.Parl. 

2020-21, nr. 2103). Het Vredesinstituut volgt deze problematiek al jaren op de 

voet en is vanzelfsprekend ten volle bereid om na te gaan wat de impact kan zijn 

van de diverse nieuwe ontwikkelingen op de controle op het eindgebruik. Dat is 

een ingewikkelde en allicht ook heel gevoelige materie. Het VVI is zeker bereid om 

de commissie hierin te ondersteunen.  

5.2. Onderzoek inzake conflicten 

Voor het onderzoek naar conflicten is er in 2020 heel wat werk verricht rond radi-

calisering en rond de vraag wat men daar vanuit Vlaanderen aan kan doen. In 

december 2020 is dat onderzoek voorgesteld in de Commissie voor bestrijding van 

gewelddadige radicalisering met een webinar. Daarna is daar natuurlijk verder op 

doorgegaan. Verschillende deelaspecten uit de evaluatie, zoals de rol van het onder-

wijs, het lokaal beleid en het jeugd- en jeugdwelzijnswerk, werden verder uitgespit. 

Hierover werden diverse webinars georganiseerd. Het VVI zal die verschillende do-

meinen vanzelfsprekend ook verder zoveel mogelijk volgen om op die manier zo-

veel mogelijk bij te dragen tot een geweldloze samenleving.  

 

Ook het fenomeen van de polarisering werd door het instituut vanuit verschillende 

invalshoeken onder de loep genomen. Er wordt nagegaan hoe er met de bestaande 

spanningen wordt omgegaan op school, in de publieke ruimte en online. Al die 

onderzoeksprojecten lopen momenteel en krijgen ook verder hun beslag in 2021.  

 

Ook vredeseducatie en geschiedenis vormen het voorwerp van studie. Hoe kunnen 

er lessen worden getrokken uit de geschiedenis om vandaag en morgen tot een 

meer vredevolle samenleving te komen? Het belang van de vraag hoe er met een 

gewelddadig verleden moet worden omgegaan staat buiten kijf.  

 

Een laatste onderzoek dat loopt is dat naar wapengeweld. Dit onderzoek gebeurt 

met financiering vanuit Europa. Dit biedt volgens de spreker een heel mooie gelegen-

heid om iets te doen dat zich bevindt op het kruispunt van de twee traditionele 

onderzoeksdomeinen van het instituut. Hoe kan men iets doen aan het geweld en 

de conflicten in de samenleving en hoe kan men ervoor zorgen dat dit niet uitmondt 

in gewapend geweld? Indien mogelijk wordt hierover tegen het einde van het jaar 

in het Vlaams Parlement een grote fysieke conferentie georganiseerd met stakeholders 

uit heel Europa. Men zal daar dan in debat kunnen gaan op basis van het door het 

Vredesinstituut geleverde onderzoekswerk en de daaruit voortkomende adviezen. 

5.3. Internationale samenwerking en verdere uitbouw netwerk 

Als kleine organisatie met grote ambities beseft het VVI terdege dat er moet worden 

samengewerkt met andere organisaties die gelijkaardige doelstellingen hebben en 

ongeveer op dezelfde manier werken (slide 11). Op die manier kan men elkaar 

wederzijds versterken. Het instituut doet dit al vele jaren en zal ook de komende jaren 

dit pad bewandelen. Dit is ook een bijzonder efficiënte manier om de onderzoeks-

resultaten van het VVI op een zeer gerichte manier te verspreiden naar de verschillende 

doelgroepen.  
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5.4. Start uitbouw Vredesplatform 

In dat verband wijst de spreker erop dat het instituut de afgelopen jaren geleidelijk aan 

ook meer en meer activiteiten heeft ontwikkeld die gericht zijn op de geïnteresseerde 

burger. Men richt zich dus niet enkel meer op mensen uit de politiek of op mensen 

die in de praktijk staan. In het strategisch plan is dan ook opgenomen dat men tot 

de uitbouw van een Vredesplatform wil komen. Dit is een nieuwe functie die Nils 

Duquet als directeur van het VVI zeer ter harte gaat. Dit houdt in dat er diverse 

evenementen en gedachtewisselingen voor een groot publiek worden georgani-

seerd, en dat er ruim informatie beschikbaar wordt gesteld, bijvoorbeeld via de 

website van het VVI, over een verscheidenheid aan actuele en relevante vredes-

thema’s. Daarbij zullen uiteraard ook de betreffende werkzaamheden van deze 

commissie voor het voetlicht gebracht worden. Het Vredesinstituut is immers goed 

geplaatst om te weten wat er in de commissie gebeurt en leeft. Het heeft zo continu 

de vinger aan de pols qua thema’s die voor dit parlement belangrijk zijn. Op die 

manier kan het VVI een soort spilfunctie gaan vervullen om de verschillende actoren 

bij elkaar te brengen, om op basis van onderzoek een beter zicht te krijgen op hoe 

we kunnen bijdragen aan een meer vredevolle wereld.  

 

Een belangrijke manier om dat te realiseren, bestaat erin vast te haken aan symbolische 

momenten. Dat werkt bijzonder goed, zoals de al jarenlange bestaande en zeer 

enthousiaste samenwerking met het In Flanders Fields Museum en de stad Ieper 

op het vlak van de Elfnovemberlezing aantoont. Dat is echt een goede manier en 

een goed moment om bij de mensen nog eens het belang van vrede in onze samen-

leving te benadrukken. Dit soort zaken wil het instituut in de toekomst dan ook 

nog meer gaan doen. Zo zal er dit jaar op de Internationale Dag van de Vrede een 

evenement georganiseerd worden over een vredesthema. En daarna wordt dat een 

jaarlijks terugkerend gebeuren. Dat soort van symbolische momenten kan ervoor 

zorgen dat het VVI nog meer bereik krijgt. Het Vredesinstituut heeft bijvoorbeeld 

ook de mogelijkheid om een nominatie in te dienen voor de Nobelprijs voor de 

Vrede. Dat gebeurde in het verleden niet altijd, maar zal vanaf nu structureel ge-

beuren. Men wil daar ook een traject aan koppelen om niet enkel het brede publiek 

daarbij te betrekken, maar ook de scholen. Op die manier kan er aan vredeseducatie 

worden gedaan met het oog op dat symbolische moment van de Nobelprijsnominatie. 

De afgelopen paar maanden heeft het instituut de demonstranten in Wit-Rusland 

genomineerd als kandidaat voor de Nobelprijs voor de Vrede. 

5.5. Ondersteunen werkzaamheden Vlaams Parlement inzake vrede en 

geweldpreventie 

Dit alles doet vanzelfsprekend geen afbreuk aan het feit dat de kern van het werk 

van het VVI gelegen is in het ondersteunen van de werkzaamheden van het Vlaams 

Parlement inzake vrede en geweldpreventie. Het VVI doet dat via onderzoeken, 

adviezen, toelichtingen en via het verstrekken van alle mogelijke vormen van in-

formatie. Het instituut is bijzonder tevreden op die manier te kunnen bijdragen tot 

de parlementaire werkzaamheden en verheugt zich in een goede samenwerking 

met het parlement en zijn diensten.  

 

Afsluitend dankt Nils Duquet de commissie voor de aanhoudende interesse die ze 

betoont voor het werk van het VVI en verzekert hij dat het VVI ook in 2021 te 

haren dienste staat voor uitleg, informatie, onderzoek en advies over vredes-

thema’s in ruime zin. 
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II. Bespreking 

1. Vragen en opmerkingen van de leden 

1.1. Tussenkomst van Joris Nachtergaele 

Joris Nachtergaele dankt Nils Duquet voor de toelichting die hij heeft gegeven bij 

dit niet evidente werkjaar 2020. Hij heeft nog een aantal technische vragen over 

zaken die hem momenteel nog niet geheel duidelijk zijn.  

 

Wat de daling van het aantal doorvoervergunningen betreft, heeft het lid begrepen 

dat het onderzoek van het VVI hieromtrent nog bezig is. Is er al enige duidelijkheid 

over de timing? Dat moet de commissie toelaten om dit belangrijke debat goed in 

te plannen in haar werkzaamheden.  

 

De directeur van het VVI heeft ook zaken als chemische en biologische ‘dual use’ 

en nucleaire ontwapening te berde gebracht. De rapporten die daarover in de maak 

zijn, zouden eveneens in de loop van 2021 worden opgeleverd. Ook hiervan had 

het lid graag een meer precieze timing gekregen. Daarnaast vraagt hij precisering 

over wat er precies begrepen wordt onder biologische en chemische ‘dual use’. Dit 

concept lijkt potentieel immers heel brede productcategorieën te bestrijken. Hij had 

dan ook graag een duidelijke aflijning gekregen van de scope van de betreffende 

studie.  

 

Inzake de projecten DIVERT en TARGET stemt het tot tevredenheid dat Vlaanderen 

met het onderzoek van het VVI een voortrekkersrol speelt in Europa. Het lid had 

in dat verband graag wat meer duiding gekregen bij de coördinerende rol die het 

Vredesinstituut hierin speelt.  

 

Ten slotte stelt het lid vast dat Nils Duquet in zijn uiteenzetting weliswaar gewag 

gemaakt heeft van het belang van de controle op het eindgebruik, maar dat dit 

onderwerp niet als dusdanig lijkt voor te komen in het jaarverslag 2020 van het 

VVI. Het moge duidelijk zijn dat dit een gevoelig thema is, waarin er sprake is van 

delicate evenwichten tussen economische belangen enerzijds en wapenbeheersing 

in zijn meest ruime betekenis anderzijds. Vanwaar die dichotomie tussen de uiteen-

zetting enerzijds en het jaarverslag anderzijds? Het komt hem alleszins voor dat 

er in deze commissie geen consensus was om dit thema per se door te duwen.  

1.2. Tussenkomst van Annick Lambrecht 

Ook Annick Lambrecht drukt bij de aanvang van haar tussenkomst haar waardering 

uit voor de beknopte uiteenzetting van Nils Duquet en voor de werkzaamheden 

van het Vlaams Vredesinstituut. Het VVI is en blijft voor dit parlement en deze 

commissie een belangrijke speler, die het beleid wetenschappelijk onderbouwt en 

zo een belangrijke gids is bij het verbeteren van het beleid inzake vrede, wapen-

handel, radicalisering en nog veel meer. Zoals mocht blijken uit de toelichting heeft 

het Vredesinstituut de voorbije jaren succesvol de blik verruimd en nieuwe tendensen 

gecapteerd, zoals bijvoorbeeld de polariseringsproblematiek.  

 

Het lid heeft bij dit alles nog een viertal vragen. Ten eerste stelt ze vast dat het 

Vredesinstituut nu al bijzonder interessante wetenschappelijke profielen in zijn rangen 

heeft. Ziet Nils Duquet voor de toekomst nog nieuwe domeinen waarop er weten-

schappelijke expertise moet worden opgebouwd?  

 

In het jaarverslag staat dat de wetenschappelijke raad enthousiast is over de wijze 

waarop het instituut nadrukkelijk een platformfunctie vervult om zo de beschikbare 

kennis en inzichten voor verschillende partijen te ontsluiten. Op die wijze wordt 
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ook de impact van het onderzoek op het beleid nog gefaciliteerd. In het verlengde 

daarvan had de spreekster graag vernomen hoe de samenwerking verloopt met de 

Vlaamse wetenschappelijke instellingen, en dan met name met de universiteiten. 

Ziet Nils Duquet opportuniteiten om de samenwerking met het hoger onderwijs 

nog verder te versterken?  

 

De coronapandemie heeft ook op de werking van het Vredesinstituut een grote 

impact gehad. In het jaarverslag wordt daar nader op ingegaan. Onder het motto 

‘never waste a good crisis’ werd bij het VVI de kennis inzake online-events verder 

uitgebouwd. Op die manier konden de voorlichtingsactiviteiten toch deels voortgezet 

worden. Wordt er ook in de toekomst verder gebruikgemaakt van dit instrument? 

Rekent men erop op die manier extra activiteiten in 2021 te kunnen organiseren 

en kunnen die activiteiten de zaken die zijn weggevallen, op een adequate manier 

compenseren?  

 

Het Vlaams Parlement heeft ook een lange traditie inzake resoluties over mensen-

rechten en internationale conflicten. Heel vaak staan daarbij alle partijen en de 

hele commissie op één lijn. Daarmee toont het parlement telkens opnieuw zijn 

engagement inzake mensenrechten en vrede in de wereld. In dat verband meent 

de spreekster dat er allicht eens zou moeten worden nagegaan hoe de impact en de 

opvolging van die resoluties nog verbeterd kan worden. Acht het VVI het mogelijk 

om ook daarin een rol te spelen?  

1.3. Tussenkomst van Jeremie Vaneeckhout 

Jeremie Vaneeckhout dankt op zijn beurt Nils Duquet voor de toelichting die hij 

gegeven heeft bij dit toch wel bijzondere werkjaar en feliciteert hem met zijn aan-

stelling tot directeur bij het VVI. Hij kijkt uit naar een verdere gedegen samenwerking 

tussen het parlement en het VVI. Aangezien het verslag en de daarbij horende 

uiteenzetting al vrij omstandig waren, heeft het lid slechts een tweetal kleinere 

vragen en opmerkingen.  

 

Ten eerste benadrukt hij het belang voor zijn fractie om te blijven focussen op 

wapenhandel, doorvoer en eindgebruik. Dit traditionele aandachtspunt moet blijvend 

nauwgezet gevolgd worden. Om op een degelijke beleidsmatige manier met wapen-

handel, wapenexport en wapenimport te kunnen omgaan, is vereist dat men een 

goed zicht heeft op waar een en ander terechtkomt en waarvoor een en ander 

gebruikt wordt. Daarzonder dreigt het beleid een lege doos te worden.  

 

De spreker komt dan tot de VVI-werkgroep rond polarisering. Dat is een bijzonder 

boeiend gegeven dat ook al te berde is gekomen in de Commissie voor de bestrijding 

van gewelddadige radicalisering. Een en ander zal allicht ook beleidsmatig bijzonder 

nuttig zijn. In dat verband stelt het lid sinds de uitbraak van het coronavirus een 

toenemende verharding vast in de discussies die zich afspelen op sociale media. 

De vaak verhitte debatten die daar nu toch al enige tijd gevoerd worden, zijn zijns 

inziens indicatief voor een toenemende mate aan polarisering. In een aantal van 

de ons omringende landen, en ook in eigen land, heeft een en ander al geleid tot 

gewelddadige betogingen en incidenten. Dit lijkt misschien wat actualiteitsgebonden, 

maar het zou hem toch benieuwen om te vernemen of het VVI eventueel plannen 

heeft om versneld inzicht te krijgen in wat er zich in dezen op het terrein afspeelt. 

Plant men daar onderzoek naar, heeft men daar dan ook de capaciteit voor en zal 

men de daarvoor benodigde middelen op de een of andere manier samenkrijgen? 

Hoe dan ook, het wordt alleszins een belangrijke uitdaging voor de komende tijd. 

2. Antwoorden van Nils Duquet 

Op de vraag naar de timing van de respectievelijke onderzoeksprojecten over door-

voer, ‘dual use’ en nucleaire ontwapening antwoordt Nils Duquet dat het wel 
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degelijk de bedoeling is dat alles nog in het najaar van 2021 gepubliceerd wordt. 

Tussen oktober en eind december 2021 mag deze commissie dus een reeks van 

VVI-publicaties en adviezen verwachten. Het wordt voor het instituut dan ook een 

druk jaar, waarin er heel wat werk geleverd zal worden rond een aantal belangrijke 

thema’s, die het VVI al lang ter harte gaan. Het instituut verheugt zich trouwens 

ook in de ruime interesse die er leeft voor deze thema’s.  

 

Het onderzoek naar de doorvoer van militair materieel is hier een goed voorbeeld 

van. Ook internationaal is er daar heel wat interesse voor. De vraag om dit feno-

meen internationaal te gaan vergelijken, borrelt geleidelijk aan op. Verschillende 

controlediensten in Europa zijn erg geïnteresseerd in de analyse die het VVI gaat 

maken. Daarom zal er naast de Nederlandse versie van het rapport ook een Engelse 

vertaling gemaakt worden. Op die manier kunnen de onderzoeksresultaten ook 

internationaal gevaloriseerd worden. Het VVI draagt op die manier ook bij aan het 

Vlaamse buitenlands beleid, dat toch mee gericht is op vrede. Ook in de bedrijfs-

wereld is er overigens heel wat interesse voor de doorvoerproblematiek. Veel be-

drijven weten immers ook niet goed meer wat er nu nog wel of niet meer kan. De 

betreffende regels kunnen namelijk sterk verschillen binnen Europa, waardoor er 

nogal wat praktische problemen opduiken.  

 

Hetzelfde geldt voor de problematiek van het eindgebruik. Ook daarvoor is er inter-

nationaal interesse bij diverse stakeholders (parlement, bedrijfsleven, controle-

diensten). Het is immers geen evidentie om een goede balans te vinden tussen al 

de betrokken – en soms zeer verschillende – belangen. Vandaar dus de interesse 

vanuit internationale organisaties voor het onderzoekswerk van het VVI rond dit thema. 

 

Dit onderwerp is echter niet in het voorliggende jaarverslag opgenomen omdat het 

‘as such’ niet is opgestart als nieuw actief project. Het was niet de bedoeling om 

daar in 2020 actief volop op in te zetten als zelfstandige onderzoekslijn. In 2020 is 

die rol met name weggelegd geweest voor de radicaliseringsproblematiek en is 

men vooral bezig geweest met het opzetten van de andere, genoemde onder-

zoeken. De spreker heeft het onderwerp echter wel al aangehaald in zijn uiteen-

zetting omdat het de bedoeling is hier in 2021 sterk op in te zetten. Over de 

afgelopen tien à vijftien jaar heeft het VVI overigens al heel wat onderzoek gedaan 

naar eindgebruik. In 2011 publiceerde het VVI al een onderzoeksrapport over het 

effectieve eindgebruik van Vlaamse componenten (‘Van Vlaamse makelij’). Als er 

vandaag de dag in het parlement gediscussieerd wordt over Vlaamse componenten 

voor het A400M-vrachtvliegtuig, is dat nog altijd een late uitloper van dat rapport 

van tien jaar geleden. Mee doordat deze discussie dus al enige tijd meegaat, heeft 

het VVI heel wat expertise opgebouwd over wat een en ander juridisch en politiek-

technisch precies betekent. Dienovereenkomstig kon er een duidelijk adviserend 

kader worden uitgewerkt. Rekening houdend met de nieuwe ontwikkelingen die 

zich ter zake aftekenen, lijkt het Nils Duquet wenselijk om hierover opnieuw een 

onderzoek op te starten. Mocht daar vanuit het parlement vraag naar zijn, dan is 

het VVI vanzelfsprekend bereid om daar op in te gaan.  

 

Wat de bezorgdheid over een correcte aflijning van biologische en chemische ‘dual 

use’ betreft, verzekert de spreker dat het hier niet over nattevingerwerk gaat. Er 

wordt gewerkt met sluitende juridische teksten. Zo is bijvoorbeeld bij de Dualuse-

richtlijn een bijlage van zo’n driehonderd bladzijden opgenomen waarin product-

categorieën met heel veel technische specificaties worden omschreven. Daarin zijn 

ook biologische en chemische producten opgenomen. Vaak gaat het daarbij over 

precursoren van chemische producten die kunnen leiden tot chemische of biolo-

gische wapens. De producten in kwestie worden soms courant gebruikt in de farma-

ceutische of de petrochemische industrie. Nogal wat van die bedrijven hebben daar 

dus op de een of andere manier mee te maken. Men mag er dan ook van uitgaan 

dat 99,999 procent van de betrokken handelsstromen volledig onschuldig en civiel 

zijn. Maar dat kleine resterende percentage houdt een immens risicopotentieel in. 
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En dat impliceert opnieuw een moeilijke en delicate evenwichtsoefening. Bedrijven 

moeten weten hoe ze met dit risico moeten omgaan en overheden moeten dat op 

een adequate manier kunnen controleren, om de risico’s zoveel mogelijk in te perken, 

zonder de handel al te zeer te hinderen.  

 

Het VVI is zich dus terdege bewust van de uitdaging die het aangaat. Het baseert 

zich in zijn werkzaamheden op de genoemde Europese lijst, die op haar beurt weer 

gebaseerd is op internationale afsprakenregimes die door experten tot stand zijn 

gebracht. Op die basis heeft het instituut een onderzoeksscope afgebakend. Belang-

rijk daarbij is dat er niet enkel geprobeerd wordt in kaart te brengen over welke 

producten het gaat, maar ook welke civiele of militaire toepassingen ze kunnen 

hebben. Ook wordt nagegaan welk type bedrijven daarmee bezig zijn: multinationals, 

kleine bedrijven, traders. Zo wil het VVI een goed zicht krijgen op het wat en hoe. 

Daarzonder is een effectieve controle immers illusoir. Een en ander wordt ook nog 

een hele klus voor het VVI.  

 

Wat de coördinerende rol van het VVI bij DIVERT en TARGET betreft, preciseert 

Nils Duquet dat het hier wel degelijk over projecten gaat die het instituut heeft 

geïnitieerd via Europese projectfinancieringsmiddelen. De middelen in kwestie worden 

op Europees niveau beschikbaar gesteld, maar het thema wordt bepaald door de 

inschrijvers op die fondsen. Het thema leeft overigens ook duidelijk in Europa, 

waardoor het bijzonder waardevol is om ter zake de vinger aan de pols te kunnen 

houden. Het is met andere woorden zaak om onderzoek te doen naar thema’s die 

nog niet door andere groepen zijn onderzocht, maar wel degelijk erg relevant zijn. 

Hoe, bijvoorbeeld, de wapensmokkel vanuit de Balkan richting België er uitziet, is 

onderhand al wel bekend. Het is geen nieuw fenomeen. De gehanteerde modus 

operandi en de impact ervan zijn grotendeels bekend.   

 

Dat is veel minder het geval voor de afwending vanuit het legale naar het illegale 

circuit. Daar heeft het VVI dan ook bewust gekozen voor het onderzoeken van de 

drie wegen waarlangs dit gebeurt: via diefstal van vuurwapens, via allerhande 

frauduleuze activiteiten en via niet-regularisatie. Diefstal van vuurwapens komt nogal 

voor in België. De frauduleuze activiteiten kunnen dan weer zeer uiteenlopende 

vormen aannemen, zoals het vervalsen van documenten (exportvergunningen, re-

gisters enzovoort). Anekdotisch ziet men hiervan al eens bewijs, maar tot op heden 

is daar nog geen grondig onderzoek naar gevoerd. Dat is nochtans noodzakelijk als 

men het controlesysteem wil versterken. En een laatste piste die onderzocht zal 

worden, is die van de niet-regularisatie: als de wetgeving verandert, zijn er altijd 

mensen die hun wapens niet regulariseren. Dat gebeurt in verschillende situaties, 

zoals in postconflictgebieden zoals Kroatië of Noord-Ierland, maar het komt ook 

voor in België waar na de verstrenging van de Wapenwet in 2006 heel wat wapens 

niet geregulariseerd zijn.  

 

Het onderzoek naar die thema’s wordt door het VVI gecoördineerd. Dat gebeurt meer 

bepaald door het zoeken van partnerschappen met organisaties die het VVI kunnen 

ondersteunen in het onderzoek. Voor project DIVERT wordt er samengewerkt met 

SIPRI, het bekende Zweedse vredesinstituut. Tevens wordt er samengewerkt met 

praktijkdiensten zoals Europol, het Europees platform EMPACT Firearms en de Bel-

gische politie. Voor project TARGET wordt op dezelfde manier te werk gegaan. Zo 

is er een partnerschap aangegaan met een universitaire onderzoeksgroep rond geweld-

studies en homicideresearch aan de Universiteit Leiden. Die expertise kan dan ge-

combineerd worden met de expertise inzake wapens die er is bij het VVI. Het is 

dus telkens zaak om een goede match te vinden met deze of gene internationale 

partner. Dat is telkens een hele zoektocht. Hier is er verder ook samenwerking tot stand 

gekomen met UNODC, het VN-agentschap voor de bestrijding van georganiseerde 

misdaad en drugs, met UNDP-SEESAC, een organisatie in de Balkan die met Europese 

steun probeert zicht te krijgen op wat daar allemaal gebeurt op het gebied van 

veiligheid en illegale vuurwapenhandel, met de Nederlandse politie enzovoort.  
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Zodra de juiste partnerschappen gevonden zijn, worden de werkzaamheden dag-

dagelijks door het VVI gecoördineerd en opgevolgd in de verschillende fases. Nils 

Duquet is overigens projectcoördinator voor die beide projecten. Het VVI tekent 

dus het hele onderzoeksdesign uit en verdeelt de juiste opdrachten naar de juiste 

partners, al dan niet via uitbesteding. Bij de opvolging van dit alles houdt het VVI 

twee zaken in de gaten: het is het VVI zelf dat instaat voor de eigenlijke vergelijkende 

studie, het analyseert alle resultaten die vanuit verschillende hoeken binnenkomen 

en zorgt ervoor dat er in die vergelijkende internationale studies altijd aandacht is 

voor de situatie hier (België en Vlaanderen). De Europese financiering laat op die 

manier toe om ook zicht te houden op en te versterken wat hier gebeurt. De publi-

caties die uit dit door het VVI gecoördineerd onderzoek voortvloeien, gebeuren ook 

steeds in naam van het Vredesinstituut. De komende maanden mag men een aan-

tal van die publicaties verwachten. En binnenkort is er ook een webinar gepland 

over het project DIVERT en de bevindingen inzake niet-geregulariseerde wapens 

die daaruit zijn voortgekomen.  

 

Nils Duquet beaamt verder dat de platformfunctie van het instituut bijzonder be-

langrijk is, en bevestigt dat er op verschillende manieren wordt samengewerkt met 

de universiteiten en andere instellingen van het hoger onderwijs. Als het VVI een 

bepaalde expertise niet zelf in huis heeft, wordt die gezocht bij de universiteiten 

en wordt er – eventueel via uitbesteding – geprobeerd tot samenwerking te komen 

in gemeenschappelijke projecten. Dat kan overigens ook al door het delen van kennis 

met die universiteiten. In de binnen- en buitenlandse voorlichtingsactiviteiten van 

het VVI nemen gastlessen op universiteiten of andere instellingen voor hoger onder-

wijs een belangrijke plaats in. Het gaat dan ook niet enkel over de problematiek van 

wapens, maar ook ruimer over conflicten in de samenleving. De lerarenopleidingen 

zijn in dat opzicht belangrijke afnemers. Op die manier kan men immers al de 

leerkrachten van morgen bereiken.  

 

Verder klopt het dat de coronacrisis nogal wat aanpassingen teweeg heeft gebracht 

in de dagdagelijkse manier van werken van het VVI. Het instituut heeft daar ook 

lering uit getrokken en is aan de slag gegaan met de beschikbare digitale instru-

menten. Allicht zal dit nieuwe instrumentarium ook in de toekomst nog zijn nut 

bewijzen. In het voorjaar van 2021 zullen er sowieso immers nog geen fysieke 

activiteiten plaatsvinden. Voor die periode zijn er dan ook al meerdere webinars 

gepland. Mogelijk zullen er naar het najaar toe wel al enige fysieke activiteiten 

georganiseerd kunnen worden, maar dan zal het zaak zijn om goed af te wegen 

wat men zuiver fysiek, zuiver digitaal, dan wel gecombineerd zal kunnen laten 

verlopen. Hoe dan ook, er kan niet ontkend worden dat de digitale media (sociale 

media, website, livestream enzovoort) het bereik van het VVI potentieel erg kunnen 

verhogen. Zodra men onder de knie heeft hoe een webinar opgebouwd is, is dit 

een erg snelle en efficiënte manier om op een goedkope manier flink wat mensen 

te bereiken. Het format heeft anderzijds echter ook wel zijn beperkingen, met 

name dat de aandachtsspanne merkelijk korter is dan op een fysiek congres.  

 

Wat dan de vragen van Annick Lambrecht over de nieuwe werkdomeinen en de 

opvolging van resoluties inzake buitenlands beleid, conflicten en mensenrechten 

betreft, wijst de spreker erop dat het nieuwe strategisch plan meer aandacht heeft 

voor het Vlaamse buitenlands beleid en hoe vrede een rol krijgt in dat Vlaamse 

buitenlands beleid. Dat kan op verschillende manieren gebeuren. Het traditionele 

onderzoek naar wapens blijft daarin vanzelfsprekend een belangrijk element vormen. 

Maar thema’s als mensenrechten of de rol die parlementen kunnen spelen bij de 

uitbouw van een buitenlands beleid, zijn domeinen die het VVI op heden nog niet 

ontgonnen heeft. Het instituut wil daar de komende jaren mee aan de slag gaan 

en hoopt daarvoor ook op inspiratie vanuit deze commissie. De vraag naar het 

nagaan van de impact en de opvolging van parlementaire resoluties past perfect 

binnen dat plaatje. Diverse Vlaamse bevoegdheidsdomeinen lenen zich hiertoe. Zo 

komt het Nils Duquet voor dat bijvoorbeeld ook via de onderwijsbevoegdheid een 
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belangrijke rol inzake vredevol buitenlands beleid kan worden gespeeld. Zijns in-

ziens kan Vlaanderen in de uitoefening van zowat al zijn bevoegdheden die buiten-

landse vredesperspectieven meenemen.  

 

Met de vraag naar de impact van polarisering wordt volgens de spreker een bij-

zonder complexe kwestie aangeraakt. Het VVI werkt nu aan een nota waarin het 

theoretische kader van zijn werking rond polarisering wordt uitgeschreven. De 

hamvraag daarbij is wanneer polarisering precies schadelijk wordt. Polarisering op 

zich is immers niet per definitie schadelijk. Er zijn ook positieve voorbeelden van 

polarisering. Waar ligt dus de grens, welk kader mag de polarisering niet te buiten 

gaan? En net daar doen zich allicht nieuwe uitdagingen voor, waarvan het online-

gebeuren er een is. Van achter een scherm escaleren de zaken immers gemakke-

lijker, waardoor er een duidelijke versnelling is in de polariseringsdynamiek.  

 

Momenteel zijn er nog geen specifieke plannen om de eventuele interrelatie tussen 

COVID-19 en onlinepolarisatie te onderzoeken. In de evaluatie van het Vlaamse 

Actieplan Radicalisering heeft het instituut echter wel al gewezen op nieuwe ten-

densen. Bij de fenomenen radicalisering en polarisering speelt jihadisme uiteraard 

een belangrijke rol, maar er zijn ook andere vormen van radicalisering, zoals onder 

meer ‘single issue’-radicalisering (complottheorieën, 5G-masten, oorsprong van 

COVID-19 enzovoort). Dat heeft in Nederland al geleid tot brandstichtingen bij 

vaccinatiecentra, en niets sluit uit dat zoiets ook in Vlaanderen zou kunnen gebeuren. 

Het VVI is daar momenteel slechts zijdelings bij betrokken, in de zin dat het een 

en ander mee in kaart heeft gebracht, maar er zijn nog geen concrete plannen voor 

onderzoekslijnen. Het ware allicht een goed idee om eens na te gaan wat er be-

schikbaar is. Men kan daarvoor de juiste mensen – digitaal – bijeenbrengen en het 

beschikbare materiaal inventariseren. De bestaande expertise oplijsten en delen 

met het publiek zou ongetwijfeld al heel wat opleveren. Ook hier kan de vredes-

platformfunctie die het VVI wil waarnemen dus een waardevolle rol spelen.  

 

 

Cathy COUDYSER, 

voorzitter 

 

Joris NACHTERGAELE 

Annick LAMBRECHT, 

verslaggevers 
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Vlaams Parlement 

Gebruikte afkortingen 

EMPACT  European multidisciplinary platform against criminal threats 

NAVO  Noord-Atlantische Verdragsorganisatie ( = NATO) 

SIPRI  Stockholm International Peace Research Institute 

UNDP-SEESAC United Nations Development Programme – South Eastern and 

Eastern Europe Clearinghouse for the Control of Small Arms and 

Light Weapons 

UNODC  United Nations Office on Drugs and Crime 

VN  Verenigde Naties 

VRT  Vlaamse Radio- en Televisieomroeporganisatie 

VVI  Vlaams Instituut voor Vrede en Geweldpreventie 

 

 

 

 


